
علاج واقعه قبل از وقوع 

ایران سرزمین خشک و کم آبی است و توسعه، نیازمند 
آب )رجوع کنید به کتاب ما چگونه ما شدیم؟ اثر صادق 
زیباکلام( اما پس از  پیروزی انقلاب اسلامی ، طبقه متوسط 
قدرت را در سطوح مختلف به دست گرفتند. روشنفکران 
این طبقه پیش تر در مخالفت با حکومت پهلوی به ایده آلیزه 
کردن زندگی روستایی پرداخته بودند. آنها همچنین، راه 
حل مهاجرت از روستا به شهر، به ویژه پایتخت و حل معضل 
حاشیه نشینی را توجه به روستا می دانستند. از سوی دیگر، 
این طبقه، در خصوص دلیل وابستگی کشور به محصولات 
کشاورزی بر این باور بودند که کشاورزی سنتی، پیش از 
اقدامات محمدرضا شاه، پاسخگوی نیاز داخلی بود. نتیجه 
این دلایل شکل گیری جهاد سازندگی و هجوم جوانان 
طبقه متوسط شهرهای کوچک به روستاها بود. همچنین 
هیات های 7 نفره واگذاری زمین پس از کش و قوس های 
بسیار، تتمه فئوالیسم باقی مانده را به عنوان آخرین سنگر 
نیروهای مانع توسعه از بین برد. )رجوع شود به مقاله احمد 
اشرف در مورد مسائل دهقانی ایران(پیامد بازگشت به روستا 
و روستاگرایی، زمینه تخریب منابع و هدر رفت آب را فراهم 
کرد. پس از آن، در دوران موسوم به سازندگی و اصلاحات، با 
شعار و هدف توسعه اقتصادی، طبق دستورالعمل های بانک 
جهانی و خصوصی سازی، پای سرمایه داری رانتی در محیط 
زیست باز شد. در تمام این مدت اما، مهاجرت از روستا به 
شهر به مثابه استراتژی بقا از سوی روستاییان پی گرفته 
شد و جوانان روستایی نیز عمدتا از طریق جذب در دستگاه 
بوروکراسی راهی شهر و شهرنشین شدند. در تمام این سال ها،  
گویا دیدگاه بلندمدت و چشم انداز روشنی بر  مدیریت کشور 
برای حفظ و استفاده بهینه از منابع آبی و طبیعی ایران 
وجود نداشته. توسعه شهرها، ویلاسازی های گسترده، حفر 
چاه های عمیق بدون رعایت استانداردها، تولید محصولات 
کشاورزی بدون در نظر گرفتن صرفه اقتصادی مثل کاشت 
برنج در مناطق جنوبی یا کاشت و صادرات هندوانه، حتی 
سدسازی های غیر منطقی، فرسودگی شبکه آبی کشور، 
فقدان توجه به روان آب ها، فقدان مدیریت آب در کشاورزی 
و... مجموعه ای از دلایل تخریب محیط زیست و بحران کم 
آبی کشور است که طی چند دهه، آرام آرام همچون موریانه 
پایه های زیست بوم ایرانی را خورده است. در حالی که حداقل 
بخش اعظم این مشکلات با تدبیر و عقلانیت و مدیریت 
صحیح قابل حل و پیشگیری بود. یادمان باشد، علاج واقعه را 

قبل از وقوع باید کرد. 

آرمان ملی: قطع آب در روزهای اخیر، مشکلاتی برای مردم استان 
چهارمحال و بختیاری ایجاد کرده است. مشکلاتی که سرانجام مردم را 
ناچار کرد که برای رساندن صدایشان به مسئولان، دست به تجمعات 
اعتراض آمیزی در شهر بزنند. در این میان برخی مسئولان با سفر به شهرکرد 
و دادن وعده هایی،  به مردم قول دادند که ظرف یکی دو روزآینده مشکل حل 
شود.  بنا بر گفته های شهروندان استان چهارمحال و بختیاری، مشکل قطع 
آب و تیره و کدر بودن آن، در شهرکرد هنوز حل نشده است و دامنه بی آبی به 
شهرها و استان های دیگر کشور هم کشیده شده است. همدان و ارومیه هم 
در زمره استان های درگیر با مشکل بی آبی قرار گرفتند و مسئولان بار دیگر 
با دادن وعده هایی برای رفع مشکل، از مردم خواستند که خویشتندار باشند 
و با انجام همکاری های لازم به رفع مشکل کمک کنند. با روالی که مشکل 
قطع آب در ایران، پیش گرفته، مشخص نیست کدام شهرها، روستاها و 

استان های کشور، در نوبت بعدی بی آبی قرار خواهند گرفت؟
  قطع آب در همدان 

روز پنجشنبه، خبرگزاری های ایران با این مقدمه، مشکل بی آبی استان 
همدان را هم مطرح کردند؛ »کاهش بارندگی در طی سال های اخیر و 
همچنین افزایش جمعیت شهرهمدان به همراه مصرف بی رویه آب در 
بخش کشاورزی، سبب کاهش ذخایر سدها و افت سطح آب سفره های 
آب زیرزمینی، مشکلات جدی برای جمعیت شهری همدان فراهم کرده 
است.«آنها تاکید کردند که »البته تاخیر در انتقال آب از سد تالوار به همدان 
نیر مزید بر علت شده تا این روزها مردم شهر همدان با مشکلاتی دست و 
پنجه نرم کنند.« و در نهایت گفتند: »به علت اتمام ذخایر آب سدها و 
کاهش سطح سفره های آب زیرزمینی، روزانه بیش از 12 ساعت آب شرب 
شهر همدان قطع و یا به علت افت فشار قابل استفاده نیست.«قطع مکرر آب 
از ساعت 23 تا 5 صبح چند ماه است ادامه دارد و حالا این قطع شبانه روزی 
و مقاومت مدیران آبفای استان در ارتباط با اطلاع رسانی به مردم در اعلام 
زمان قطع آب، مردم را دچاره سردرگمی کرده است. معاون بهره برداری 
شرکت آب و فاضلاب استان همدان با اعلام اینکه در حال حاضر ذخیره سد 
اکباتان به کمترین مقدار رسیده است، گفت: »پیش بینی می شود که تا 3۰ 
روز آینده سد اکباتان را در مدار داشته باشیم.« او گفت: »تلاش می کنیم با 
مدیریت مصرف و کمک مردم این مقدار از ذخیره سد را بیشتر حفظ کنیم 
تا خود را به فصل آبی آینده برسانیم. «حمیدرضا نیکداد، با تاکید بر اینکه 
با کمک مردم برداشت آب از سد به کمترین میزان خواهد رسید، یادآور 
شد: »با کاهش برداشت، مصارف آب نیز باید به حد پایین برسد تا بتوانیم تا 
پایان تابستان آب داشته باشیم.« او در خصوص قطع آب که در برخی مناطق 
رخ می دهد، هم گفت: »با توجه به اینکه برداشت آب محدود شده ممکن 

است ساعاتی از شبانه روز ذخیره مخازن به پایان برسد و همین ممکن است 
باعث نارسایی در نقاطی از شهر شود.«او در نهایت از مردم درخواست کرد: 
»چاره ای در نارسایی آب نیست و خواهش می کنیم مردم با مصرف مدیریت 

شده تحمل کنند تا بتوانیم ذخیره را نگه داریم .«
  مردم خویشتندار باشند

در جریان قطع شدن بلندمدت آب همدان، استاندار، نسبت به 
اطلاع رسانی زمان بندی دقیق برنامه مدیریت توزیع آب شهر همدان به 
مدیران آب منطقه ای و آبفا تاکید کرد و گفت: »مشکل تاریخی آب شرب 
مردم همدان، در ماه های آینده یک بار برای همیشه حل  خواهد شد.«علیرضا 
قاسمی فرزاد، در جریان بازدید از استان، این طور اظهار کرد: »متأسفانه 
رکورد مصرف آب استان در روزهای اخیر شکسته شده است، انتظار می رود 
مردم استان بیش از پیش، اصلاح الگوی مصرف را رعایت کنند.«او تاکید 
کرد که »اگر مردم مراعات و همراهی کنند، با تلاشی که همکاران در 
طرح آبرسانی همدان انجام می دهند، قطعا، از این وضعیت مقطعی برنامه 
مدیریت توزیع آب شهر همدان عبور خواهیم کرد.«قاسمی فرزاد، توضیح 
داد: »17سال در طرح آبرسانی همدان تاخیر صورت گرفته است، که طی 
این مدت تنها ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته؛ اما با اقدام و تلاش دولت 
سیزدهم و نگاه ویژه وزیر نیرو به این طرح، اکنون در مدت قریب به چهار ماه، 
بیش از 5۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.«او گفت: »مردم ولایت مدار 
همدان، با خویشتنداری، همراهی و همکاری لازم را داشته باشند تا طرح 

آبرسانی به شهر همدان، به اتمام برسد.«
  ارومیه هم درگیر  کم آبی شد

»یازده روز است آب منطقه شیخ تپه و تمکین وش کم فشار و معمولا 
آغاز افت فشار در ساعت 1۶ شدت می گیرد تا ساعات پایانی شب ادامه 
می یابد. پنجشنبه، 27مرداد، از ساعت 1۰ صبح افت فشار آغاز شد و سپس 
آب کامل قطع شد.«؛ این پیام یکی از شهروندان ارومیه است که برای 
رسانه های استانی خود ارسال کرده. او همچنین در پیام خود نوشته: »با 
شماره های مختلف اتفاقات شرکت آب تماس گرفته ایم و جواب آنها به این 
خلاصه می شود که به دلیل گرمای شدید هوا مشکل آب داریم.«شهروند 
دیگری در پیامی اعلام کرده: »در چند روز اخیر شاهد افت یا قطعی آب 
هستیم و روز پنجشنبه از ساعت 15 با قطع آب مواجه هستیم و تلفن گویا 
نیز دلیل آن را تعمیرات اعلام کرده است در حالیکه این شرایط تنها برای 
امروز نیست.«پیام های دیگری نیز در شبکه های اجتماعی از سوی دیگر 
شهروندان از افت یا قطعی آب در سایر مناطق حکایت دارد و تا این لحظه 
مسئولان شرکت آب و فاضلاب پاسخ یا اطلاعیه ای در این خصوص منتشر 

نکرده اند.
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a r m a n m e l i . i r

رمز بانک ملی
برای دریافت رمز کارت بانک ملی به بانک ملی شعبه 
نازی آباد رفته بودم که اکثر سیستم های آن قطع بود و به همه 
مشتری ها اعلام می کردند سیستم قطع است و نمی توانیم 
رمز به شما بدهیم. از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع 

رسیدگی کنند.
حسنی از تهران 

شستشوی مخازن زباله 
شستشوي به موقع مخزن هاي زباله باعث خواهد شد از 
انتشار بوي مشمئز کننده و حشرات  و موش ها جلوگیري 
شود. متاسفانه در برخي مناطق تهران زباله هاي داخل 
مخازن مدت هاست که خالي نشده و لازم است در دستور کار 

شهرداري هاي مناطق قرار گیرد.
یک شهروند از تهران

لایروبی
بازارچه احسانی عبدل آباد، دریچه هایی در وسط این 
بازار است که واقعا بوی تعفن می دهد با 137  و1888هم 
تماس گرفتیم و کسی پاسخگوی ما نیست. شهرداری برای 
لایروبی این دریچه ها در این بازارچه اقدامی نکرده  است. 
از مسئولان شهرداری منطقه تقاضای رسیدگی به این 

موضوع را داریم.
عسگری از تهران 

مشکلات دانشجویان
کتاب هایی که استادان دانشگاه ها تاکید می کنند به 
دانشجویان که خریداری کنند واقعا گران است و اقشار 
کم درآمد جامعه که دانشجو هستند واقعا با مشکلات 
زیادی روبه رو هستند. در حال حاضر اکثر دانشجویان 
دستفروش شده اند و یا اینکه راننده آژانس هستند 
که بتوانند خرج و مخارج خود را به دست بیاورند. از 
مسئولان تقاضا داریم که مساعدت کنند که این کتاب ها 
و جزوه های مربوط با قیمت پایین تری به دانشجویان 

داده شود.
محبی از تهران 

جریمه عوارضی
در بعضی از عوارضی هایی که شلوغ می شود پلیس ها به 
دلیل شلوغی اعلام می کنند ماشین ها با ندادن عوارض عبور 
کنند و بروند ولی در بعضی  جاها دوربین های عوارضی به دلیل 
ندادن عوارض جریمه برای ماشین ها منظور می کنند چرا باید 

این طور باشد؟!
اسدی از تهران 

         88760176                

یادداشـــت

جنگ نرم هویت اصلی 
زن را تغییر می دهد 

زهرا شیخی نماینده مجلس شورای 
اسلامی در نشست زن، هویت و رسانه 
گفت: زن ایرانی نباید قدرت خودش 
را دستکم بگیرد و در مقابل پول و 
هزینه هایی که این مؤسسات می کنند 
خود را ببازد. بنیاد های برانداز رسماً 
ایجاد  برای  گفته اند که قدرت زنان 
تغییرات اجتماعی نیاز است و باید به آن 
اتکا کنیم. او با اشاره به هویت سازی رسانه 
در جهان گفت: اتفاقی که اکنون نه تنها 
در ایران بلکه در سراسر جهان در حال رقم 
خوردن است »نظم نوین جهانی« است؛ 
که ابزار آن تکنولوژی است و هزینه زیادی 
هم برای آن شده است. مؤسسات مختلفی 
هم شکل گرفته و حتی در ایران نیز 
فعالیت می کندشیخی افزود: جنگ نرم 
و هیبریدی که بودجه های کلانی برایش 
در نظر گرفته اند، بسیار آرام دارد ارزش ها 
و هویت اصلی زن را تغییر می دهد. باید 
بگویم سند 2۰3۰ فقط مرتبط با آموزش 
و پرورش نیست و در حوزه زنان، امنیت 
غذایی و سایر حوزه ها نیز برنامه دارد. 
متأسفانه این سند درست تبیین نشده 
است. به طوری که واژه »توسعه پایدار« 
در این سند عامل برنامه ریزی و تخصیص 
بودجه دستگاه های مختلف کشور شده 

است. 

 نامه فیفا الزام آور است 
نه پیشنهادی

برگزاری  کمیته  مسئول  ملی:  آرمان 
مسابقات سازمان لیگ با رد صحبت های 
وزیر ورزش، گفت: نامه فیفا برای ورود زنان به 
ورزشگاه، الزام آور است، نه پیشنهادی!سهیل 
مهدی در پی ادعای اخیر حمید سجادی 
وزیر ورزش  درباره بحث ممنوعیت ورود 
تماشاگران زن به ورزشگاه ها و این ادعا که 
تقاضای فیفا فقط در حد پیشنهاد بوده و نه 
الزام، در گفت وگوی زنده با شبکه ورزش سیما 
صراحتا اعلام کرد: نامه فیفا برای ورود زنان به 
ورزشگاه، الزام آور است، نه پیشنهادی!لغو ورود 
تماشاگران به ورزشگاه ها در هفته اول فصل 
جدید لیگ برتر فوتبال ایران و بستن سایت 
بلیت فروشی واکنش های زیادی به همراه 
داشت و در کنار گلایه هواداران، تعدادی از 
باشگاه ها مثل استقلال و گل گهر سیرجان نیز 
با انتشار بیانیه گلایه های خود را ابراز کردند. در 
حالی که طرفداران فوتبال انتظار دارند در هفته 
دوم ورودشان به استادیوم ها آزاد شود و بتوانند 
مسابقات تیم محبوب خود را از نزدیک ببینند، 
اما ظاهرا قرار نیست بازی ها با تماشاگر برگزار 
شود و این موضوع برای دومین هفته پیاپی 

ادامه خواهد داشت. 

 مبتلایان تا 2 سال با خطر ابتلا 
به بیماری های عصبی مواجهند

افراد مبتلا به کووید- 1۹ تا دو سال پس 
از عفونت با خطر ابتلا به بیماری های عصبی 
و روانی مانند مه مغزی، روان پریشی، تشنج 
و زوال عقل مواجه هستند. بر اساس مطالعه 
جدید انجام شده در دانشگاه آکسفورد 
مشخص شد اضطراب و افسردگی پس از ابتلا 
به کووید1۹- شایع تر است، اگرچه معمولا 
طی دو ماه پس از ابتلا برطرف می شود. 
همچنین در مطالعه ای که سال گذشته در 
این دانشگاه انجام گرفت، مشخص شد یک 
سوم از بیماران مبتلا به کووید- 1۹ شش ماه 
پس از ابتلا به عفونت، یک بیماری روانی یا 
عصبی را تجربه کرده اند. متخصصان مشاهده 
کردند: بزرگسالان ۶۴ ساله و جوان تر که به 
کروناویروس مبتلا شده بودند در مقایسه 
با افرادی که عفونت های تنفسی مختلف 
داشتند بیشتر در معرض خطر مه مغزی 
بودند. همچنین، ۴5۰ مورد زوال عقل به 
ازای هر 1۰ هزار نفر و 85 مورد اختلالات 
روانپریشی به ازای هر 1۰ هزار مورد در 
بین بیماران بالای ۶5 سال مبتلا به کووید 
وجود داشت. این درحالیست که برای سایر 
عفونت های تنفسی 33۰ مورد زوال عقل 
در هر 1۰ هزار مورد و ۶۰ مورد اختلالات 
روان پریشی در هر 1۰ هزار نفر گزارش 
شد. متخصصان همچنین مشاهده کردند: 
کودکان مبتلا به کووید دو برابر بیشتر از 
کودکان مبتلا به سایر عفونت های تنفسی 
طی دو سال پس از ابتلا به کووید به عارضه 

صرع یا تشنج دچار می شوند. 
 

 تعطیلی 70 کافه 
و بستنی فروشی 

رئیس اتحادیه فروشندگان آبمیوه، بستنی و 
کافی شاپ اصفهان با بیان اینکه بالا رفتن قیمت 
مواد اولیه و کاهش قدرت خرید مردم تأثیر 
زیادی در کاهش فروش واحد های این صنف 
داشته است، گفت: از سال گذشته تاکنون 
نزدیک به 7۰ کافه و بستنی فروشی، واحد 
خود را تعطیل کرده اند. محمود رنجبر گفت: 
واحد های صنف آبمیوه، بستنی و کافی شاپ با 
مشکلات مختلفی از جمله محدودیت ساعات 
کاری، بالا بودن نرخ آب و برق، گرانی مواد 
اولیه و در نهایت کاهش تقاضا مواجه هستند. 
او افزود: روال چند ساله این بود که در نیمه اول 
سال محدودیتی در ساعات کاری وجود نداشت 
و واحد های این صنف معمولاً تا ساعت پنج 
بامداد باز بودند درصورتی که اکنون این ساعت 
به یک بامداد کاهش یافته است. رنجبر با بیان 
اینکه متصدی کافی شاپ ها موظف شده اند تا 
از ورود افراد بدحجاب جلوگیری کنند، گفت: 
بعضی کافی شاپ ها به خاطر رعایت نکردن 
این مورد از سوی اداره اماکن تذکر دریافت 

کرده اند. 

۴0 درصد از وکیل های جوان 
کشور بیکارند

رئیس کانون وکلای دادگستری کشور 
گفت: ۴۰ درصد از وکلای جوان بیکار 
هستند، بنابراین ابتدا باید بستر پذیرش 
وکیل جدید فراهم و فرهنگ جامعه اصلاح 
شود و سپس تعداد وکلا افزایش یابد. جلیل 
مالکی، در حاشیه انتخابات هیات مدیره 
کانون وکلای دادگستری استان سمنان، 
گفت: در شرایط فعلی که بستر کار وکالتی 
در کشور مهیا نیست و مثلا مشورت با وکیل 
دادگستری مثل بسیاری از کشورها الزامی 
نشده است و از طرفی فرهنگ وکالت هنوز 
نهادینه نشده است و مردم اهمیت مشورت با 
وکیل پیش از هر اقدام حقوقی را نمی دانند، 
تعداد وکلای کشور بیشتر از ظرفیت است 
و نیازی هم به افزایش تعداد آنان نیست. او 
افزود: امروز در کشور بسیاری از ظرفیت های 
وکالتی و تعقیب دعاوی، از وکلا گرفته شده 

است. 

همه زوج های نابارور 
بیمه می شوند

سخنگو  جهرمی،  بهادری  علی 
و دبیر هیات دولت، گفت: پس از 
همگانی شدن بیمه پایه، بیمه ناباروری 
با مصوبه دولت همگانی شد.  هم 
بهادری تصریح کرد: با مصوبه هیات 
دولت، سازمان بیمه سلامت ایران 
مکلف است نسبت به پوشش بیمه ای 
همه زوجین نابارور فاقد بیمه پایه 
مطابق آیین نامه بند »الف« ماده )7۰( 
قانون برنامه ششم توسعه اقدام نماید. 
دبیر هیات دولت گفت: در اجرای 
جزء )5( بند »ک« از تبصره )17( 
ماده واحده قانون بودجه سال 1۴۰1، 
همه مراکز درمانی و بیمارستان های 
ارائه دهنده خدمات درمان ناباروری 
موظف به عقد قرارداد با سازمان های 
بیمه گر پایه هستند. بهادری تاکید 
کرد: تمدید پروانه مراکز درمانی و 
بیمارستان های ارائه دهنده خدمات 
درمان ناباروری منوط به عقد قرارداد 

با بیمه های پایه است. 

مهدی قوامی پور
 جامعه شناس

زیبنده نیست برخی قوت 
خود را از سطل  زباله بیابند!

زکات  اجرایی  امور  مدیرکل 
نظام  زیبنده  کرد:  بیان  کشور 
اسلامی نیست در پنجمین دهه از 
عمر بابرکتش عده ای قوت روزانه 
خود را از سطل های زباله بیابند. 
حجت الاسلام محمدطه مهری، در 
همایش زکات مُلک سلیمانی در 
مصلای امام علی علیه السلام شهر 
کرمان اظهار کرد: 31 همایش زکات 
را برای جریان سازی این فریضه 
الهی پیش بینی کرده ایم و کرمان 
پنجمین مقصد این جریان سازی 
است و تا پایان سال هر هفته این 
جریان سازی را در کشور با حضور 
کارگزاران زکات خواهیم داشت تا 
منتج به این بشود سر سفره فقرا 
طعام بیشتری ببریم و به فرموده امام 
صادق علیه السلام اگر مردم ادای 
زکات را داشته باشند نباید در جامعه 
اسلامی فقیر داشته باشیم. او اظهار 
کرد: زکات به عنوان نظام اقتصادی 
می تواند برای رفع فقر کمک کند 
و امیدواریم بتوانیم فقرا را در نظام 
اسلامی که یکی از عامل موثرش 

زکات است، کمک کرده باشیم. 

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

 قطع آب به همدان و ارومیه هم رسید
  مسئولان می گویند:در رفع مشکل بی آبی، مردم خویشتنداری کنند

آرمان ملی: تعداد بدحجاب ها به بالای 
5۰ درصد رسیده است؛ یعنی طبق قانون، 
تعریف فرد باحجاب و بی حجاب را بر اساس 
ملاک شرعی قرار داده اند. ملاک شرعی یعنی 
یک تار موی زن هم بیرون باشد مجرم است. 
محمد صالح هاشمی گلپایگانی، دبیر ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر کشور، در گفت وگویی 
که با مهر انجام داده، قوانین نامساعد را علت 
اصلی به سامان نرسیدن بحث عفاف و حجاب 
بعد از انقلاب برشمرده و گفته است: »در قانون 
برای یک بدحجاب جرم تعریف کردند؛ یعنی 
این شخص باید توسط پلیس دستگیر و برایش 
پرونده تشکیل شود و در نهایت محاکمه و 
برای او مجازات تعیین می شود ولی در حال 
حاضر عملا این مساله امکان تحقق ندارد.«به 
گفته دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
کشور، »طبق آمار مرکز پژوهش های مجلس، 
تعداد بدحجاب ها به بالای 5۰درصد رسیده 
است یعنی طبق قانون، تعریف فرد باحجاب و 
بی حجاب را بر اساس ملاک شرعی قرار داده اند. 
ملاک شرعی یعنی یک تار موی زن هم بیرون 
باشد مجرم است و باید دستگیر شود. خیلی ها 
در پوشش های محلی خود شاید لباسی دارند 
که با شاخص های حداکثری شرعی تناسب 
ندارد و حالا همه این افراد را هم باید مجرم 
بدانیم؟!«هاشمی گلپایگانی، اظهار داشته: 
»بعد از آسیب شناسی که درباره قانون انجام 
دادیم به این دو سوال رسیدیم که چرا باید جرم 
تعیین کنیم و چرا نگوییم تخلف؟ تخلف؛ یعنی 
برای مثال همان طور که طبق قانون راهنمایی 
و رانندگی اگر کسی چراغ قرمز را رد کرد برای 
آن طبق شاخص ها، جریمه تعیین می شود؛ اگر 
کسی کمربند عفاف و حجاب را نیز نبست بعد از 
یکبار و دو بار تذکر-  این تذکر می تواند به شکل 
کار فرهنگی باشد - در صورت تکرار، جریمه و 
در نوبت های بعدی جرایم دو برابر و سه برابر 
شود. به ظاهر شاید ما جرم را به تخلف تقلیل 
داده ایم اما کارآمد و اثرگذار است و قابلیت اجرا 

دارد و شدنی است.«
  جریمه پلاک مغازه ای که به بدحجاب 

خدمات ارائه کند
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر با بیان 
اینکه در این طرح، گشت ارشاد وقتی کشف 
حجابی در خیابان می بیند فقط افراد، مخاطب 

آنها نیستند، عنوان کرد: گشت ارشاد در واقع به 
حمایت مردم برمی خیزد یعنی وقتی بی حجابی 
وارد مغازه ای شد و صاحب مغازه به وی تذکری 
نداد و خدماتی ارائه کرد پلاک آن مغازه جریمه 
می شود. اگر فردی که کشف حجاب کرده اصرار 
بر دریافت خدمات کرد، گشت ارشاد به حمایت 

از صاحب مغازه، آن فرد را جریمه می کند. 
  مدیران بانک هایی که از بدحجاب 

حمایت کنند، از حقوقشان کم می شود
او گفته: »در بحث مسئولان هم به همین 
شکل است، مدیر یک اداره، همان طور که 
موظف به چک کردن زمان ورود و خروج 
کارمندان است باید نسبت به حجاب و عفاف 
آنان نیز مسئولیت داشته باشد؛ مردم ما وقتی 
خانم بی حجاب یا بدحجابی را برای مثال در 
بانک که ویترین کشور نیز هست می بینند، 
نیازی نیست به آن خانم تذکری دهند باید 
به سراغ مدیر بانک بروند و اگر مدیر از آن فرد 
حمایت کرد، آن مدیر به دلیل تخلف اداری 
جریمه و از حقوقش کم می شود همچنین 
بخشی از بودجه رفاهی آن مجموعه به بودجه 
آموزشی تبدیل می شود که دلیل بی حجابی 

پیدا شود.«
  اعلام آمادگی دانشگاه آزاد برای 

همکاری 
هاشمی گلپایگانی گفته: »در مسئولیت های 
رده بالاتر هم این موضوع مطرح است؛ ما با آقای 
رئیس جمهور هم این بحث را مطرح کردیم 
که آیا گشت ارشاد مسئولان فقط یک شعار 

انتخاباتی بود یا سازوکار عملیاتی هم برای 
آن چیده شده است؟ وزارت میراث فرهنگی 
و گردشگری که حتی یک شورای ساده برای 
تحقق فرایض الهی تشکیل نداده و در شبکه 
اجتماعی به ما اعلام می کند: باید از گذشته 
عبرت بگیریم! این وزارتخانه مورد سوال است 
و با آقای رئیس جمهور مطرح و از ایشان پیگیر 
خواهیم شد؛ برعکس، دانشگاه آزاد که مورد نقد 
ما هم بود خوشبختانه برای تشکیل شورا اعلام 
آمادگی کرده است.«او با بیان اینکه ستاد از 
تمام ابزارهای قانونی و رسانه ای در جهت اینکه 
معروف فراموش شده اجرا و منکر اجرا شده دفع 
و رفع شود، استفاده می کند، گفته: »بعضی از 
وزارتخانه ها و دولتی ها به دلیل اینکه خودشان 
دغدغه داشتند، خیلی همکاری کردند ولی 
برخی از جمله وزارت ورزش و جوانان همچنین 

وزارت گردشگری همکاری خوبی نداشتند.
  وضعیت سواحل هم مناسب نیست

آقای  »خود  گفته:  گلپایگانی  هاشمی 
رئیس جمهور دل به این کار دارند ولی مشکل 
عمده دولتی ها مشغله زیاد است برای مثال 
اگر مسئولیت عفاف و حجاب را به وزیر کشور 
بدهند فرصت این کار را ندارد و امکان پذیر هم 
نیست؛ برای مثال مسئول رسیدگی به وضعیت 
سواحل کشور، وزارت کشور است ولی ما دائماً 
از طرف مردم گلایه داریم که چرا وضعیت 
سواحل به این صورت است؛ برنامه ای هم برای 
ساماندهی به وضعیت عفاف در سواحل چیده 

نشده است.«

دبیر ستاد امر به معروف: 

تعداد بدحجاب ها به بالای ۵۰ درصد رسیده است
یک تار موی زن هم بیرون باشد مجرم است 


